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Темір жол көлігімен қоса 
әуе билеттері мәселесі де 
қарастырылған жиында құрлық 
арқылы жолаушылар тасымалы 
бойынша сұрақтарға ҚР ИИДМ 
Көлік комитеті төрағасының 
орынбасары Жәнібек Тайжанов, 
«Жолаушылар тасымалы» АҚ 
бас директорының орынбасары 
Қайрат Асқаров және «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ Автоматтандыру және цифр-
ландыру департаментінің дирек-
торы Салмен Амрин жауап берді. 
Сонымен қатар журналистерге 
алғаш рет «Жолаушылар тасыма-
лы» АҚ Басқарма төрағасы болып 
тағайындалған Михаэль Кортюм 
таныстырылды. 

Олардың айтуынша, жоғарыда 
аталған мәселелерді шешу үшін 
темір жол тасымалы саласын-
да Жол картасы қабылданды 
және тұрмыстық сыбайлас 
жемқорлықты болдырмау бойын-
ша бірқатар шаралар жүзеге асы-
рылды. «Жолаушылар тасыма-
лы» АҚ құрылымындағы барлық 
деңгейдегі басқару құрамының 
«DeutscheBahn» компаниясының 
халықаралық мамандарына ауыс-
тырылуы – осы мәселенің басты 
шешімдерінің бірі, бұл нақты 
нәтижеге бағытталған озық бизнес 
үлгіні енгізуге мүмкіндік береді. 
Ал ол бірінші кезекте жолаушылар 
тасымалының сапасынан көрініс 
табатын болады.  

– Қазақстандағы теміржол 
билетінің тапшылығы шын 
мәнінде қолдан жасалған. Соның 
деңгейін төмендетіп, түп тамыры-
мен жою үшін жасалған Жол кар-

тасы жобасы аясында жолаушы-
лар тасымалы жүйесін жетілдіруге 
қатысты жоспар жасақталды, 
жұмысшы және жобалық топтар 
құрылды. «Мобиус» жүйесі мен 
«Күту парағы» жобасы да осы 
бағытта енгізілген. Бұлардың 
бәрі билет алу кезінде бақылауды 
күшейтуге бағытталған, – дейді 
Ж.Тайжанов.  

Оның айтуынша, билетке топтық 
тапсырыс беру бойынша құжат 
рәсімдеу және қайта рәсімдеу та-
лаптары тереңдеп өзгертілген. 
Топтық тапсырыс беру бойынша 
рәсімдеу барысындағы мерзім 
ауыстырылған. Сонымен қатар 
комитет делдалдарға қатысты 
жазаларды әкімшіліктік кодекс 
деңгейінде қатаңдатуды қолға 
алмақ. Биыл вагондар тапшылығын 

азайту үшін 63 вагон сатып алы-
нып, оның 40 вагоны іске қосылған. 
Жалпы, «Нұрлы жол» мемлекеттік 
бағдарламасы шеңберінде 2025 
жылға дейін жылына 150 вагон 
сатып алу жоспарлануда. 

Көлік комитеті биыл жүргізген 
рейд кезінде 534 жолаушылар 
пойызын тексеріп, билетсіз мін-
ген жолаушылар, рәсімделмеген 

жүктерге қатысты көптеген  
заңбұзушылықтарды анықтаған. 
Оларға қатысты 13 млн теңге 
көлемінде айыппұл салынған. 
Одан басқа 30 шілде мен 7 та-
мыз аралығында «Жол жүру 
билеттерін алып сататын дел-
далдарды және билетсіз жолау-
шыларды анықтау» бойынша 
акция ұйымдастырылып, оның 
нәтижесінде 148 заңбұзушылық 
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БЛАГОДАРЯ 
УСИЛИЯМ 
АО «НК «ҚТЖ» И 

КОРПОРАЦИИ «КЖД» 
ЗА 8 МЕСЯЦЕВ ТЕКУ-
ЩЕГО ГОДА ЧЕРЕЗ 
ПОГРАНИЧНЫЕ ПЕ-
РЕХОДЫ ДОСТЫК – 
АЛАШАНЬКОУ И ХОР-
ГОС – АЛТЫНКОЛЬ 
ПЕРЕВЕЗЕНО СВЫШЕ  
10,8 МИЛЛИОНА
ТОНН ГРУЗА, ЧТО НА 
11% ВЫШЕ ПОКАЗА-
ТЕЛЯ 2018 ГОДА

3 бет

АҚПАРАТ

Канат АЛЬМАГАМБЕТОВ,
ПЕРВЫЙ ЗАМЕСТИТЕЛЬ 
ПРЕДСЕДАТЕЛЯ ПРАВЛЕНИЯ 
АО «НК «ҚАЗАҚСТАН ТЕМІР 
ЖОЛЫ»:

ЦИТАТА ДНЯ

СЕМИНАР

БРИФИНГ

Райхан РАХМЕТОВА

22
ЦИФРА НОМЕРА

ГРУЗА ПЕРЕВЕЗЕНО 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫМ 
ТРАНСПОРТОМ В АВГУСТЕ

млн
тонн

Железнодорожники станции 
Алтынколь обменялись опы-
том с китайскими коллегами. 
Во время встречи были обсу-
ждены вопросы по улучшению 
пропускной способности желез-
нодорожного  пункта пропуска 
Хоргос – Алтынколь. 

В совместном семинаре  приня-
ли участие инструкторы производ-
ственного обучения,  дежурные по 
станции, маневровые диспетчеры. 
Участники семинара  посетили 
производственные  объекты стан-
ции  Хоргос, провели анализ проб-
лемных вопросов,  предложили 
детальный  алгоритм взаимодей-
ствия работников двух станций. 

В частности, обсуждался  вопрос 
сокращения оборота локомотива 
по колее 1520 мм с момента от-
правления со станции Алтынколь.  
Согласно достигнутой договорен-
ности между железнодорожными 
администрациями двух стран, 
возвращение локомотива должно 
производиться с момента прибы-
тия поезда резервом не позже  двух 
часов, с вагонами – не более трех 
часов. В данный момент оборот 
локомотива составляет в среднем 
5 часов 30 минут. Основными фак-
торами задержки являются долгий 
пограничный досмотр КНР,  тамо-
женный досмотр и  другое. 

Также рассматривался вопрос 
разработки единого бланка, запол-
няемого на казахском и китайском 
языках  для  машинистов.  

Следует отметить что наблю-
дается динамика роста обмена 
поездов между Алтынколем и 
Хоргосом. За 8 месяцев 2019 года 
объем перевозок грузов между РК 
и КНР через пограничный переход 
Алтынколь – Хоргос составил  2,5 
миллиона тонн, в том числе экс-
порт – свыше 340  тысяч тонн, что 
в два раза выше показателя анало-
гичного  периода прошлого года. 
Импорт составил более 2 миллио-
на тонн (+57% к 2018 году).

Увеличились и обработки кон-
тейнерных поездов через станцию 
Алтынколь назначением КНР – 
Европа, КНР – Центральная Азия, 
КНР – Иран. За 8 месяцев этого 
года отработано свыше 700  по-
ездов. 

Алуа ТЛЕУБАЕВА

ДИНАМИКА РОСТА: 
АЛТЫНКОЛЬ – ХОРГОС

В Послании Главы государства 
Касым-Жомарта Токаева народу 
Казахстана отмечено, что необхо-
димо активизировать работу по 
улучшению экологии, расширению 
использования возобновляемых 
источников энергии, культиви-
рованию бережного отношения к 
природе. Призыв нашел широкий 
отклик среди железнодорожников.

В структурных подразделениях 
АО «НК «ҚТЖ» на постоянной осно-
ве разрабатываются мероприятия 

по природоохранной деятельности.
К примеру, АО «Пассажирские 

перевозки» ежегодно заключаются 
договора на вывоз твердо-бытовых 
отходов, проверку автотранспорта 
на токсичность, разработку пре-
дельно-допустимых выбросов, 
разработку паспортов опасных 
отходов, повышение квалифика-
ции лиц, ответственных за при-
родоохранную деятельность, де-
меркуризацию ртутьсодержащих 
ламп, утилизацию оргтехники и 
шин. Повсеместно производится 
замена ртутьсодержащих ламп на 

светодиодные.
За последние три года АО «Пас-

сажирские перевозки» приобре-
тено 148 пассажирских вагонов, 
в которых предусмотрены биоту-
алеты, а также система централи-
зованного отопления.

В последней декаде августа наци-
ональным перевозчиком проведена 
череда экологических субботников 
по всем регионам Казахстана, в том 
числе в пунктах формирования и 
оборота пассажирских и пригород-
ных поездов. Всего в экологических 

АКЦИЯ

«БІРГЕ – ТАЗА ҚАЗАҚСТАН!» ПРОДОЛЖАЕТСЯ
Структурные подразделения АО «НК «Қазақстан 
темір жолы» по всей стране продолжают прини-
мать активное участие в республиканской эколо-
гической акции «Бірге – Таза Қазақстан!».

Асель ШАЙХЫНОВА

Қазақстан Республикасының 
Индустрия және инфрақұрылым-
д ы қ  д а м у  в и ц е - м и н и с т р і 
Берік Камалиев Сеулде өткен 
жаһандық инфрақұрылымдық 
ынтымақтастық бойынша 
конференцияға қатысты. 

Алқалы жиында сөз алған  ви-
це-министр кез келген елдің 
табысты экономикалық дамуы 
–  көлік пен адамдардың жүріп 
тұруының, жүк айналымының не-
гізгі көзі болып табылатын көлік 
инфрақұрылымының сапасымен 
тікелей байланысты екенін атап 
өтті. «Халықаралық тұрғыдан 
алғанда, бұл мәселелердің шешімі 
Шығыс пен Батыс арасындағы 
транзит пен логистиканы дамы-
туда да өте маңызды мәселе бо-
лып табылады, өйткені Қазақстан 
Азиядан Еуропаға бағытталған 
барлық жердегі бағдарлар жолын-
да орналасқан, бұл халықаралық 
жүк тасымалы үшін кедергілер-
ді жоюға мүмкіндік береді», – 
деп атап өтті Берік Камалиев өз  
сөзінде.

Еуропа мен Азия арасындағы 
құрлықтағы негізгі транзиттік 
дәліз бола отырып, Қазақстан 
экономиканың жоғары табыс 
көзі болып табылатын транзит 
үшін базалық инфрақұрылымдық 
жағдайлар жасап отыр. Айталық, 
елімізде «Батыс Еуропа – Батыс 
Қытай» халықаралық транзиттік 
дәлізі, Жезқазған – Бейнеу те-
мір жолы, Қытаймен шекарада 
«Қорғас – Шығыс қақпасы» АЭА 
Құрғақ порты салынса,  батыста 
Ақтау теңіз порты жаңғыртылып, 
Құрық порты салынды. Бұл 
инфрақұрылымдық жобалар 
Қазақстанның көлік дәліздерінің 
халықаралық желіге  кірігуін 
жеделдетуге мүмкіндік берді. 
Қазақстанда қазірдің өзінде, те-
міржол инфрақұрылымын да-
мыту бойынша жүйелі жұмыс 
жүргізілуде. Мәселен, ағымдағы 
ж ы л ы  Қ а з а қ с т а н  –  Қ ы т а й 
консорциумдарының қатысуымен 
мемлекеттік-жекеменшіктік 
әріптестік схемасы бойынша іске 
асырылатын  Алматы станциясын 
айналып өтетін ұзындығы 73 км 
құрайтын темір жол желісін салу 
жобасы бойынша инвесторды 
анықтау жоспарлануда. Бұл жаңа 
желі Қытайдан Орта Азия елдері-
не бағытталған транзиттік жүкті 
тасымалдау мерзімін орташа есеп-
пен 2 тәулікке дейін қысқартуға 
мүмкіндік бермек. 

Ал теңіз көлігіне келер болсақ, 
Қазақстан Каспийдегі негізгі жүк 
құрушы мемлекет болып табыла-
ды және Каспий бассейніндегі жүк 
айналымының жалпы көлеміндегі 
А қ т а у  ж ә н е  Қ ұ р ы қ  т е ң і з 
порттарының үлесі шамамен 30%-
ті құрайды. Биыл  Ақтау – Баку 
порттары арасындағы контейнер-
лік тасымалдардың фидер желісі 
іске қосылды. Ақтау және Құрық 
порттары арқылы тасымалдардың 
өсімін  қамтамасыз ету үшін 2 па-
ром және 4 фидерлік кемелерді 
(контейнерлік тасығыштарды) 
сатып алу көзделіп отыр. 

Нұрбек БЕКЕН

ЖАҢА ЖОЛ КАРТАСЫ 
ЖАҒДАЙДЫ РЕТТЕЙ МЕ?  

Қазақстанда темір жол билеттерінің қолдан жасалып отырған 
тапшылығы және жол жүру құжаттарын рәсімдеу кезіндегі делдалдық 
және өзге де  кереғар мәселелер қалай шешімін табады? Бұған 
қатысты «Жолаушылар тасымалы» компаниясына тағайындалып 
отырған шетелдік жаңа басшылық қандай ұсыныс айтады? ҚР ИИДМ 
көлік комитеті мен «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның жауапты өкілдері қатысқан 
брифингте осы және басқа мәселелер сөз болды.   

тағы анықталған. 
– Өз тарапымнан айтарым, 

таяуда бізде ревизорлық қызмет 
реформаланды. Бұрын бұл 
қызмет жолаушылар тасымалы 
штатына кірген болса, енді ол 
ұлттық компанияның тікелей 
қарамағында. Талаптарға сай 
оның қатарына құқық қорғау ор-
гандарымен бірлесе жұмыс істеу 
тәжірибесі бар теміржолшылар 
алынуда. Мұның бәрі салаға 
бәріміз күтіп отырған нәтижені 
беретін жаңа серпін береді деп 
сенеміз, – деді Қайрат Асқаров. 

Ал осы жылы 1 шілдеде іске 
қосылған «Мобиус» жаңартылған 
жүйесі туралы толығырақ «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ Автоматтандыру және 
цифрландыру департаментінің 
директоры Салмен Амрин баян-
дап берді. Оның мәлімдеуінше, 
бүгінде «АСУ Экспрес» сату арна-
лары жойылды. Бұл билеттерді 
алыпсатуды азайтуға мүмкіндік 
берген. «Күту парағы» жүйесі 
жұмыс істеген 2 ай ішінде 239 мың 
адамның тапсырысы тіркеліп, 
59 мың жолаушы билет алған. 
89 мың адам түрлі себептермен 
билет алудан бас тартқан. Бұл 
дегеніңіз – 140 мыңға жуық билет 
делдалдар қолынан сусып кетті де-
ген сөз. Сонымен қатар терминал 
ревизорлар іске қосылды. Бұрын 
ревизорлар қағаз жүзінде тексе-
ретін. Енді мобильді терминалдар 
қолданылуда екен. 

– «Мобиус» жүйесі бойынша 
қолданушылармен жұмысты 
бақылау жолға қойылып,  60 желі 
қолданушы бұғатталды. Олар 
– күту парағын пайдаланып, би-
лет сатып алатын алыпсатарлар. 
Мәселен, осы жүйеде тіркелген              
пошта мекенжайларының 3 
пайызы тапсырыстың 61 пайы-
зын берген. Бір пошта жәшігіне 
2500-ге дейін тапсырыстан келген. 
Мұның бәрі – делдалдардың ісі. 
Біз мұнымен күрес түрін де ойлап 
таптық. Яғни, «Күту парағын» рас-
тау жүйесін іске қосудамыз. СМС 
жүйе арқылы жасалады. Бүгінгі 
таңда ұялы байланыс оператор-
ларымен келіссөздер жүргізілуде. 

Жыл соңына дейін осы жаңа жүйе 
іске қосылмақ. Әрбір белсенді тап-
сырыс үшін соны растайтын СМС 
хабарлама келіп түседі. Мәселені 
осылай шешпекпіз, – дейді Салмен 
Амрин. 

Брифингте спикерлер журна-
листерді толғандырған өзге де 
сұрақтар бойынша жауап берді. 

Суретті түсірген 
Александр ЖАБЧУК

субботниках приняли участие 1225 
работников поездных и локомотив-
ных бригад.

Во время субботников работники 
бригад провели санитарную очистку 
территорий вдоль железнодорож-
ных путей, участков, прилегающих 
к административным и производст-
венным помещениям. Также они 
побелили деревья и вывезли 32 тон-
ны твердо-бытовых отходов.

Кроме того, железнодорожни-
ками постоянно ведется работа по 
сортировке твердо-бытовых отхо-
дов. На стационарных объектах 
национального перевозчика повсе-
местно установлены контейнеры с 
соответствующими маркировками 
для раздельного сбора мусора: «пла-
стик», «стекло», «бумага» «прочие 
отходы». В пунктах формирования 
и оборота пассажирских поездов 
заключаются договора со специа-
лизированными организациями 
по сдаче вторичного сырья для его 
переработки.

Фото автора
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2 ӨНДІРІС

Жансая СЫДЫҚБАЙ, 
Арыс

Қуаныш ҚОЖАЕВ, 
Семей

ЛОКОМОТИВ ШАРУАШЫЛЫҒЫ ЖОЛЖӨНДЕУ               

– Бахтияр Жұмабекұлы, 300 адам-
ды жұмыспен қамтып отырған кәсіп-
орынмен қысқаша таныстырып өтсеңіз. 
Қателеспесек, өндіріс орнының іргесі со-
нау Кеңес заманында қаланған болу керек?

– Иә, бұл мекеменің қабырғасы 1987 
жылы Ресей шекарасындағы Новоси-
бирск рельс зауытының жобасы бойын-
ша салына бастапты. Сол кездердегі сая-
си оқиғалардың ықпалынан болса керек, 
құрылыс жұмыстары тым ұзаққа созылып, 
ел тәуелсіздігін алғаннан кейін,1996 жылы 
қыркүйек айында ғана іске қосылған екен. 
Содан бері, міне, ширек ғасыр, кәсіпорын 
егемен елдің теміржол шаруашылығына 
қызмет етіп, рельстерді дәнекерлеуде, 
жолды күрделі, ағымдағы жөндеулерден 
өткізуге өз үлесін қосып келеді.   

Бір ауылдың халқындай адамды 
жұмыспен қамтып отырған ірі кәсіпорын 
Қазақстанның теміржол саласына қызмет 
етуде. Маңдай теріміз, жұмсаған күш-
жігеріміз елеусіз қалып жатқан жоқ. 
Ұжым осыдан бес жыл бұрын өндірістік-
шаруашылық қызметте  жоғары 
нәтижелерге қол жеткізгені үшін және 
пойыздар қозғалысының қауіпсіздігін 
қамтамасыз еткені үшін «Салалық 
жарыстың жеңімпазы» деген екінші 
дәрежелі диплом алды. Одан кейін де екі 
жыл қатарынан бірінші дәрежелі диплом-
ды иелендік. Бұл марапаттар мекеменің 
ең төменгі сатыдағы қызметкерінен бас-
тап, барлық жұмысшының еңбегінің же-
місі екені белгілі. Теміржол барда біздің 
жұмысымызға сұраныс бар. Сондықтан 
қолымыздан келгенше отандық теміржол 
саласының өркендеуіне алдағы уақытта да 
өз үлесімізді қоса беретін боламыз.   

– Әрине, оның үстіне мұндай 
кәсіпорын Қазақстан бойынша екі-ақ 
өңірде бар екен...

– Біреуі осы біздің Жамбылда болса, 
екіншісі Ақмола облысындағы Бурабай 
аумағында орналасқан. Екеуі де рельс 
дәнекерлеуге маманданған кәсіпорындар. 
Қазақстандағы бүкіл теміржол бойына осы 
екі өндіріс ошағында өңделген рельстер 
салынып жатыр, қазіргі таңда темір жол ма-
гистраліндегі жаңа құрылыстарда,  жөндеу 
учаскелерінде кеңінен қолданылуда.   

Айтуға оңай болғанмен, мұндағы ішкі 
жұмыстардың өзіндік қыр-сыры бар. 
Зауыттың стационарлы машинасында 
мамандар 4 ауысыммен жұмыс істейді. 
Ал ПРСМ техникасы вахталық әдіспен 
айына 15 күнге жолға шығып, 15 күн де-
малады. Жұмысшылар арнайы тапсырыс 
түскен нысанға барып рельстерді жөндейді 
және күрделі жөндеу кезінде осы зауыттан 
қажетті рельстерді дәнекерлеп, белгілі бір 
орынға дайын күйінде жеткізеді. 

–  Өндіріс орнындағы техникалар мен 
олардың мүмкіндіктері қалай? Кәсіп-
орынның жұмыс көлеміне сай келе ме?

– Алдымен кәсіпорынның нағыз жүрегі 
деуге лайық, яғни рельстерді қажетті 
ұзындық бойынша кесіп, дәнекерлейтін 
стационарлы машиналармен танысты-
райын. Бізде, украиналық екі дәнекерлеу 
машинасы, яғни екі желі бар. Мұның 
алғашқысын осыдан он алты жыл бұрын 
Кахов электр дәнекерлеу құрылғалары 
зауытынан әкелдік. Бұл – К-1000 ма-
шинасы. Былтыр осы кәсіпорынның 
тағы бір өніміне көзіміз түсті. Сөйтсек, 
қателеспеген екенбіз, бұл дәнекерлеу 
құрылғысын Еуропаның бірқатар елдері 
мен АҚШ, Қытай, Ресей сынды алып темір 
жол державалары да тұтынады екен. Сосын 
биыл барып сол К-1100 машинасын жет-
кізіп алдық. Соңғысы заманауи ғылымның 
жетістіктерімен жаңғыртылып, қашықтан 
басқару жүйесімен жарақтандырылған 
екен. Яғни, машинадан қандай да бір ақау 
шықса, ол үшін мамандар түу Украинаның 
Псков қаласынан сабылып келіп жатпайды. 
Жәй ғана интернет арқылы-ақ байланысқа 
шығып, орын алған ақауды анықтап, ди-
агностикасын жүргізіп, жөндей береді. Ең 
бастысы біздің мамандарымыз «Help» бел-
гісін берсе болғаны. Олар ғаламтордағы ка-
бинетінде отырып-ақ, қызметтерін көрсете 
береді. Келісім бойынша Украинадан ар-
найы екі маман келіп, өздері іске қосып, 
8 жұмысшымызды оқытып кетті. Ал оған 
шамамен 250 миллион теңгедей қаржы 
жұмсалды.

Ал бұрынғы машина бұзылып қалғанда, 
оның ақауын анықтап, жөндеу үшін за-
уыт мамандары бірнеше рет келіп кеткен. 
2003 жылғы құрылғының «К-1000» деп 

«СОҢҒЫ ҮШ ЖЫЛДАН БЕРІ 
ОТАНДЫҚ ӨНІМДЕРДІ ПАЙДАЛАНАМЫЗ»

Жамбыл облысы аумағындағы                                                           
Т. Рысқұлов ауданында орын тепкен 
Луговой рельс дәнекерлеу зауыты 
Қазақстандағы ең ірі кәсіпорындардың 
қатарына жатады. Темір жол сала-
сындағы салмағы зор өндіріс орнының  
жұмысы қаншалықты маңызды екенін 
біреу білсе, біреу біле бермейді. 
Сондықтан зауыт директоры Бахти-
яр Түлековті аз-кем әңгімеге тартып, 
кәсіпорынның жұмысымен танысуға тырыстық.  

жоғы ультрадыбыстық станокпен эхо - 
жаңғырық әдісі арқылы тексеріледі. Ал де-
фектоскоп маманы арнайы жабдықталған 
бөлмеде осы процестерді бақылап отыра-
ды. Ол бір ауысымда Рельс-6 аппаратымен 
шамамен 22-23 түйіскен жерді тексереді. 
Екі желінің өз дефектоскопы бар. Бұл 
бөлмеден шыққан рельс әрі қарай ар-
найы вагондарға тиеліп, қажетті нысанға 
жеткізіледі. Рельстерді Қазақстанның кез 
келген аймағына тасымалдауға арналған 
үш арнайы құрам бар. Сонымен қатар екі 
балқытушы колоннамен 7 ПРСМ еліміздің 
кез келген нүктесіне барады, ал стацио-
нарда 2 линия жұмыс істейді дедік.

 – Бір жылда шамамен неше шақырым 
жолдың рельсін дайындап бересіздер 
өндіріске?

– Тек былтырдың өзінде 323,5 
шақырым жолдың рельстерін дәне-
керлеуді жоспарлаған болсақ, оны 
артығымен орындадық. Нақтылай айт-
сам, 326,5 шақырым жолдың материа-
лын қолымыздан өткіздік. Жалпы өткен 
жылы барлық көрсеткіштерді артығымен 
орындадық. Біздің жұмысымыз әсіресе 

тапсырысқа қарай оларды 120 метрге дейін 
создыртуымыз мүмкін. Яғни, 100 метрлік 
рельстерді орталықтың тапсырысымен осы 
зауытта дәнекерлеп, ұзартамыз. Содан кей-
ін 800 метрге дейін ұзартып, жан-жаққа 
жөнелтеміз. Түйіспесіз барқыт жолдар осы-
лай пайда болады. 

– Өндіріс орны болған соң, әртүрлі 
жағдайлар орын алуы мүмкін. Меке-
меде қауіпсіздік, техникалық талаптар 
қаншалықты сақталған? Оқыс оқиғалар 
жоқ па?

– Кәсіпорында санитарлық және тұр-
мыстық жағдайдың бәрі жасалған. Еңбек 
қауіпсіздігі – бірінші орында. Арнайы 
киімдермен қамту қатаң бақылауға 
алынған. Тапсырыспен табиғи таза сүт ал-
дырамыз, ол жұмысшыларға күніне жарты 
литрден беріліп тұрады. Мекеме ішінің 
зияндылық деңгейі аттестация кезінде 
анықталып, қаншалықты табиғи сүт беру 
керектігі соған байланысты бекітілген. 
Көріп отырғаныңыздай, мұндағы жұмыс 
ауыр әрі кәсіпорын іші шулы. Қызмет-
керлеріміздің медициналық тексеру-
ден өткенін жіті қадағалаймыз. Әзірге 

ешқандай төтенше ахуал тіркелген емес. 
Еңбек қауіпсіздігін еске салып тұратын 
аншлагтардың бәрі көрнекі жерге ілінген, 
үгіт-насихат жұмыстары да нормативтік 
құжаттарға сай жүргізіліп тұрады. 

Біз өндірісте болатын жарақаттарды 
азайтуға барынша күш саламыз. Сол себеп-
ті жұмыс орнына кіреберіс есіктің қасында 
үлкен айна тұрады. Оған қараған адам айна 
астындағы «Бүгін қауіпсіздік, сақтық шара-
ларына жауапты адам – осы» деген жазуды 
оқиды. Мұндай психологиялық әдістер де 
көп жағдайда көмегін тигізетіні сөзсіз. 

Әрине, 400 вольттық электр қуаты 
күшімен түрлі қара металл мен түсті 
металдың қосындысынан құйылған болат-
тай берік рельсті 1200-1300 градусқа дейін 
балқытып, дәнекерлеу жұмыстары тіпті де 
оңай емес. Мұның адам өміріне қаншалықты 
қауіпті екенін де дәлелдеп жатудың өзі артық 
шығар. Оның үстіне зауыт болған соң, мұнда 
күнделікті тұрмыста қолданылып жүрген 
техника мен технология емес, күрделі 
электр контактілі дәнекерлеу технология-
сы қолданылады. 

– Осындай қауырт жұмыс жыл бойы 
жалғаса ма  әлде демалыс маусымы бола ма?

– Кәсіпорын жұмысы әр жылдың на-
урыз айынан бастап қыза түседі. Содан                             
бастап қара күзге дейін тыным таппай-
мыз. Кей жылдары желтоқсан айына дейін 
қауырт жұмыс созылатыны бар. Жалпы 
жылдан жылға жұмыс ауқымы кеңейіп 
жатқанын айта кеткен жөн. Мәселен, бұл 
мекеме алғаш жұмысын бастағанда 55 қана 
жұмысшы болса, қазір 300-ге жақындады. 
Ал дәнекерлеу аппараттары тіпті ескі еді. 
Ол кезде 1 ғана ПРСМ машинасы болса, 
бүгінде оның саны 7-ге жетті. Екі жыл бұрын 
тұрғызылған рельс жинайтын орынға 80 км 
рельс сыяды. Бүгінде Ақтөбедегі  зауыт рельс 
шығарса, біз оны тасып алып жатырмыз. 
Өйткені жаңа жұмыс маусымы басталды. 
4 шақырым жолды екі-ақ күнде дайындап 
береміз. Тек материалдың жеткіліксіздігінен 
жұмыс тоқтап қалмауы керек. Сол үшін қор 
жинауға жыл басынан қамданамыз.

– Ескі рельстерді мүлде пайдаланбай-
сыздар ма сонда?

– Неге? Зауытта ескі рельстер де кәдеге 
жаратылады. 100, 25 және 12,5 метрлік рельс-
тер жалпы ұзындығын 800 метрлік рельс-
терді әзірлеу кезінде пайдаға асырылады, 
орта тұстарына жалғанады. Сосын, мысалы,  
қолданыстан шығып қалған, бірақ жарамды 
рельстер болады. Оларды не істейміз? Он-
дайларды алдымен дефектоскоппен тексеріп 
аламыз. Содан соң ақауын анықтап, өңдеп, 
керек болса кесіп, қайта дәнекерлейміз. Со-
сын оны қайтадан пайдалануға жібереміз.

– Сөз соңында кадр мәселесі, еңбек-
керлердің әлеуметтік, тұрмыстық 
жағдайы туралы да айтып өтсеңіз...

– Кадр мәселесінен қиындық жоқ, жас 
кадрлармен қатарымыз тұрақты толы-
ғып тұрады. Былтыр 12 жас маманды 
жұмысқа қабылдаған болатынбыз. Қазіргі 
таңда олар тәжірибеден өтіп, қатардағы 
жұмысшылардан қалмай еңбек етуде. 
Жұмыскерлердің орташа жалақысы өткен 
жылы 160 мың теңгеге жуықтаған болатын. 
Оларды ынталандыру мақсатында көтерме 
сыйақы беру жүйесі де үнемі назарда. Біз 
қазіргі таңда биылға жоспарланған тауар-
лы өнім көрсеткішін 90 пайызға орындап 
тастадық. Сондықтан жұмысшылардың 
әлеуметтік ахуалына қатысты жеңілдіктерді 
тағы да еселейміз деп ойлаймын.   

– Әңгімеңізге рахмет!
Сұхбатты жүргізген Әсел ЖАЙНАҚОВА

Суреттерді түсірген автор

СҰХБАТ

Осы ретте, Арыс жол дистан-           
циясы еңбеккерлерінің өткен жеті 
айда атқарған жұмысына жіті 
көңіл бөлсек. Сонымен, дистанция 
басшылығы алға тартқан дерекке 
сүйенсек, жыл басынан бері жолға 
жүргізілген жөндеу жұмыстары 
жоспар үдесінен шығып, 100 пайызға 
орындалған. Жолдың техникалық 
жағдайын бағамдайтын баллдық 
көрсеткіш 65 бірлікті құрап, бұл 
бағыттағы меже де ойдағыдай 
орындалған. Десе де,  дистанция ма-

мандары 23 шақырымдай жолдың 
жағдайы көңіл көншітпей отырғанын 
айтады. Қазір осы олқылықтардың 
орнын толтыру бағытында жұмыстар 
жүргізіліп жатқан көрінеді. Бұдан 
бөлек, жыл басынан бері жеті ай 
ішінде жол шаруашылығына қатысты 
түйіспе жолдардың 5,1 шақырымдай 
жолындағы жарамсыз рельстер 
жаңасымен ауыстырылған. Арыс ПЧ-
54 бастығы Махмуд Рысбеков бүгінгі 
күндегі басты проблема, ол қараусыз 
жайылып жүрген малдың жолға 
шығып кетіп, пойыз қозғалысына 
кедергі келтіруі екенін атап өтті. 
Осыған байланысты жол бойына жыл 
сайын жаңадан қоршаулар орнаты-

ТОЗҒАН РЕЛЬСТЕР АУЫСТЫРЫЛДЫ

Еліміздің оңтүстік өңіріндегі ірі торапты станцияның бірі Арысқа келіп 
кететін пойыздар ағыны бір сәт толастаған емес. Сондықтан теміржол 
көліктерінің қалтқысыз қызметін және қауіпсіз қозғалысын қамтамасыз 
етуде жолшылардың рөлі орасан зор. Олай дейтініміз, болат жол бабында 
болғанда ғана қозғалыс қауіпсіздігі сақталмақ. 

лып, ескілері жөнделіп отырады екен. 
Биыл да теміржолға қараусыз жайылып 
жүрген малдың шығып кетіп, жол апа-
тына әкелмеуі үшін 2,3 шақырымдай 
жол бойына қоршау орнатылған. Ал 
жолдарға орта жөндеу жұмыстарын 
жүргізу кезінде 1,03 шақырымдай жер-
ге ұзын ағаш бұрмалары төселсе, 3 дана 
Р50 бағыттама бұрмалары Р65 типіне 
алмастырылған. Сонымен қатар, 1,1 
шақырымдай желінген рельстер де 
алмастырылған. Сондай-ақ, жолдың 
үстіңгі қабатындағы айқастырма және 
өзге де жиынтықтар жаңа түрлерімен 
алмастырылып, дистанцияға қарасты 
жолдар бір тыңайып қалыпты.  

Суретті түсірген автор 

Бұл ретте локомотив бригадаларына жоспардан 
тыс тексерістер мен комиссиялық бақылау сынды 
шаралар жүргізілуде. Жалпы, ағымдағы жылы Се-
мей ЖТ бөлімшесінде локомотив кешені бойынша 
ақаулықтар біршама төмендеген. Бұл көрсеткіш 
жалпы ұлттық компания көлемінде орын алып 
отырғанымен, жергілікті теміржолшылардың 
қырағылығы аса жоғары. Осыған дейін барлық 
бөлімшелердегі орын алған ақаулықтар мен 
тосын жайттардың себеп-салдары зерделеніп, 
локомотив бригадаларына ұсынылған болатын.

– Сараптама көрсеткендей, машинистер мен 
олардың көмекшілері жіберетін бірінші кезек-
тегі ақаулық бағдаршам түсіне назар аудармау 
екендігі анықталды. Оған жұмыс барысындағы 
асығыстық, уақытты дұрыс есептемеу, маневр-
лік жұмыс кезінде қос бағыттағы қозғалыс 
барысындағы бақылауды жоғалту сынды көптеген 
жайттар себеп болады. Бұл орайда, қауіпсіздік ша-
раларын арттыру мақсатында арнайы айлықтар 
мен акциялар өткізілді, – дейді Семей ЖТ 
бөлімшесінің локомотив шаруашылығы бойын-
ша ревизоры Данияр Бекішев. 

Осы ретте «ҚТЖ» ҰК» АҚ Қозғалыс қауіпсіздігі 

ҚАУІПСІЗДІК ТАЛАПТАРЫ 
КҮШЕЙТІЛУДЕ
Семейлік теміржолшы-
лар қысқа даярлық ша-
раларын аяқтауға таяу. 
Әсіресе, локомотив 
шаруашылығы бойын-
ша біршама күрделі 
жұмыстар жүргізілуде. 
Әзірлік барысы қозғалыс 
қауіпсіздігін қатаң сақтау-
мен қатар өріс алуда. 

аталуынан, соңғы үлгісінің «К-1100» деп 
аталуынан-ақ дәнекерлеуші техниканың 
қаншалықты жетілдірілгенін аңғаруға 
болады. Стационардағы қос машина да 
компьютермен басқарылады. Мамандар 
қолымен тек рельстерді дұрыс түйістіріп 
тұрса, жеткілікті. Орайы келгенде айта 
кетейін, құрылғылардың қуат көзі жерге 
тұйықтау жүйесімен қосылған. Бір желінің 
ұзындығы 225 метрді құрайды. Оның 
әрқайсысында 12 адам жұмыс істейді.

Дефектоскоп бөлмесі туралы айтсам, 
бұл құрылғыға келгенше 1300 градусқа 
дейін қызған рельс француздық аппарат-
пен салқындатылып, шлактардан тазарты-
лады. Содан соң дәнекерленген тұстары 
тегістеледі. Ал дефектоскоп бөлмесінде 
дәнекерленген тұсында дефект бар-

күрделі, ағымдағы жөндеу жұмыстарының 
науқанында қыза түседі ғой. Мыса-
лы, былтыр Түлкібастың маңында 60 
шақырымдай жолды, Жамбыл дистан-
циясына қарасты 30 шақырымнан аса 
жолды жөнделген болатынбыз. Мұндай 
100 шақырымға жуық күрделі жөндеу 
жұмысы елімізде көптен бері болмаған. 
Сол себептен мұны жаңалық ретінде 
қабылдаған абзал.

– Жұмыс барысында тек отандық 
өнімдерді пайдаланасыздар ма, әлде?

– Ілгеріде Ресей зауыттарынан шыққан 
өнімдерді алып келетін едік. Соңғы үш жыл-
дан бері тек өзіміздің отандық рельстерді 
пайдаланудамыз. Біз өнімін тұтынатын 
Ақтөбе рельс зауытынан 100 метрлік, 25 
метрлік рельстерді сатып аламыз. Кейде 

департаментінің Семей телімінің аймақтық 
бас ревизоры Сайлау Юсуповтың баста-
масымен ТЧЭ-24, ТЧЭ-25 мекемелері 
теміржолшыларының басқосумен жиын-
дар өтіп, желі бойындағы және маневрлік 
жұмыстар кезіндегі қозғалыс қауіпсіздігі 
мәселесі кеңінен талқыланды. Осы орайда, Сай-
лау Түсіпұлының әзірлеуімен бағдаршамның 
тыйым салу белгісінен өтіп кетудің алдын алу 
мақсатында 11 қағидадан тұратын ережелер 
жинағы әзірленген болатын. Тораптық жиын-
дарда локомотив бригадаларының назарына 
ұсынылған бұл жадынама қазіргі таңда семей-
лік машинистердің күнделікті қолданысына 
толық енгізілген.

Ал қазіргі таңда бөлімше қарамағындағы 
локомотивтер кешені бойынша ревизорлық 
тексеру жұмыстары барынша ширатылды. 
Мәселен, қыркүйектің 16-нан бастап Ақтоғай 
станциясынан бастау алатын бақылау-қадағалау 
жұмыстарын ЦРБ-ның қатысуымен Нұр-
Сұлтан қаласынан келетін арнайы комиссия 
жүргізеді деп күтілуде. Ал ондағы анықталған 
кемшіліктер осы айдың 23 күні бастау алатын 
күзгі комиссиялық тексеруге дейін қалпына 
келтірілуі тиіс. 

Суретті түсірген автор
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НОВОСТИ

В Костанайском отделении грузовых перевозок предприняли 
ряд превентивных мер, направленных на более оперативное 
и своевременное обслуживание грузоперевозчиков в период 
уборочной страды.

Как сообщил директор филиала АО «КТЖ – Грузовые перевозки» 
– «Костанайское отделение ГП» Вячеслав Миронов, в преддверии 
зерновой кампании и, соответственно, традиционного роста объе-
мов перевозок, для своевременного приема и оформления грузов к 
перевозке в круглосуточном режиме приняты меры по совмещению 
должностей и перемещению работников на наиболее загруженные 
участки. В целях взаимозаменяемости производственного персо-
нала и предотвращения трехсменного режима работы активно 
задействована программа обучения сменных работников вторым 
профессиям работников грузового цеха и цеха движения. 

Также на период зерновой кампании пересмотрены плечи об-
служивания локомотивов для более эффективной работы и свое-
временной подачи, уборки вагонов, будет произведена подача до-
полнительных маневровых локомотивов. Уже проведена работа с 
ветвевладельцами о необходимости модернизации технического 
оснащения подъездных путей и приобретения собственных мо-
товозов для осуществления маневровых работ. Соответствующая 
работа проведена и с грузоотправителями, которым рекомендовано 
заранее заявлять планы погрузки для обеспечения равномерной 
подачи вагонов. Кстати, по данным за 5 последних лет, ежегодно 
Костанайский регион в период с сентября по декабрь отгружает на 
экспорт порядка 600 тысяч тонн зерна. 

– Сегодня мы предпринимаем все меры для того чтобы обеспе-
чить своевременную подачу вагонов под погрузку нашим грузо-
отправителям, – говорит Вячеслав Миронов. – Мы и впредь будем 
предпринимать для этого все необходимое. Увеличение объемов 
погрузки – наша главная задача. 

Аслан КУДАБАЕВ, Костанай

ВАГОНЫ ПОДАЮТСЯ 
СВОЕВРЕМЕННО

Казахстанскую делегацию возгла-
вил  первый заместитель председа-
теля  правления АО «Национальная 
компания «Қазақстан темiр жолы» 
Канат Альмагамбетов,  китайскую 
– заместитель генерального дирек-
тора, государственной  корпорации 
«Китайские железные дороги» Ли 
Вэньсин. 

В ходе встречи стороны подвели 
итоги выполнения объемов перево-
зок через погранпереходы Достык – 
Алашанькоу и Алтынколь – Хоргос за 
7 месяцев текущего года.

 Так, за январь-июль объемы соста-
вили 9 миллионов 300 тысяч тонн, 
что на 20,6% больше, чем за анало-
гичный период прошлого года. В том 
числе из Казахстана в Китай переве-
зено 5 миллионов 710 тысяч тонн, 
что на 19,9% больше, чем в прошлом 
году. Из Китая в Казахстан перевезе-
но 3 миллиона 600 тысяч тонн, это на 
21,8% больше, чем за аналогичный 
период прошлого года.

В ходе встречи стороны положитель-
но оценили динамичный рост объемов 
перевозок грузов и наметили меры по 
перевыполнению согласованного пла-
на перевозок на один миллион тонн 

– будет перевезено 16 миллионов 
тонн грузов. При этом из Казахстана 
в Китай – 10 миллионов и из Китая в 
Казахстан – 6 миллионов тонн. Согла-
сованный план перевозок на 2019 год 
составлял  15 миллионов тонн.

Делегации также договорились, 
что при благоприятных погодных 
условиях станция Алашанькоу по 
широкой колее будет принимать не 
менее 14 поездов, станция Достык 
по узкой колее – 12 поездов в сутки. 
В течение 8 месяцев обмен состав-
лял, соответственно, 12 и 8 поездов. 

Во время встречи говорилось по ак-

тивизации наращивания перевозок 
контейнерных поездов в сообщении 
Китай – Европа – Китай, координа-
ции с другими железными дорога-
ми, по территории которых проходят 
маршруты перевозок.

С начала года транзитом через 
Казахстан было организовано 2013 
контейнерных поездов сообщением 
Китай – Европа – Китай, что на 25% 
больше аналогичного периода прош-
лого года. В том числе из Казахстана 
в Европу – 1147 поездов, что по срав-
нению с тем же периодом прошлого 
года увеличилось на 14%. В обратном 

ПЕРЕВОЗКИ

 ВСТРЕЧА НА ПЕРЕХОДЕ
Рабочая встреча  железнодорожных делегаций РК и КНР  прошла  на 
станции Алашанькоу, на ней обсуждались вопросы по улучшению рабо-
ты международных  переходов,  технологии взаимодействия участников 
перевозочного процесса и государственных контрольных органов.

направлении – 866 поездов, увеличе-
ние составило  43%.

 За январь-июль текущего года 
между Китаем и Казахстаном, а так-
же между Китаем и странами Азии, 
транзитом через Казахстан было 
организовано 2200 контейнерных 
поездов, что на 36% больше, чем в 
прошлом году.

В ходе встречи стороны  обме-
нялись мнениями и решили ак-
тивизировать работу по решению 
ситуаций, связанных с нехваткой 
порожних вагонов, организации 
контейнерных поездов в сообще-
нии Китай – Европа – Китай и Китай 
–  страны Азии – Китай по согласо-
ванным ниткам, сокращать время 
простоя контейнерных поездов на 
пограничных станциях.

Казахстанская сторона проин-
формировала об организации пере-
возок железной руды из Казахстана 
в Китай с использованием собст-
венных вагонов грузоотправителя 
и с перестановкой колесных пар на 
станции Достык.

– Данная встреча направлена на 
устранение  препятствий при пере-
сечении в пункте пропуска, в том 
числе проходящих транзитом по тер-
ритории РК из стран Азии в Европу 
и Центральную Азию поездов, так-
же на повышение уровня развития 
транспортной инфраструктуры, кон-
курентоспособности казахстанских 
транзитных коридоров, улучшение 
сервиса услуг участников перево-
зочного процесса, –  отметил Канат  
Альмагамбетов.

Встреча проходила в деловой и 
дружеской обстановке, а  итогом 
стало подписание совместного Про-
токола.

Фото Александра ИГОШЕНА

Елена КОЛДАСБАЕВА, 
Алашанькоу

ЗАСЕДАНИЕ

В мероприятии приняли участие первый замести-
тель председателя правления АО «НК «ҚТЖ» Канат 
Альмагамбетов, председатель ОО «Казпрофтранс» 
Оразгали Ахметбаев, председатели первичных проф-
союзных организаций филиалов АО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» и цеховых комитетов, работники тех-
нологического центра по обработке перевозочных 
документов, избранные трудовыми коллективами.

– Социальная стабильность наших работников – 
один из приоритетов компании.  Задача профсоюза 
– выявлять слабые места и открыто вести диалог с 
работниками. Мы всегда готовы к конструктивному 
взаимодействию, призываем профсоюзных лидеров 
работать совместно для достижения нашей общей 
цели, – подчеркнул во время своего выступления 
Канат Альмагамбетов. 

На встрече подведены итоги выполнения основ-
ных положений Коллективного договора за шесть 
месяцев текущего года и обозначены задачи на бли-
жайшую перспективу. Также обсуждены актуальные 
вопросы трансформации бизнеса, сохранения бла-
гоприятного социального климата в коллективах, 
безопасности и охраны труда. 

– По итогам первого полугодия 2019 года АО 
«КТЖ – Грузовые перевозки» в рамках Коллектив-
ного договора выполнены обязательства на общую 

сумму более 2 миллиардов тенге. Из них выплата 
материальной помощи, оказываемая работникам, 
составила 608 миллионов, сумма материальной по-
мощи пенсионерам – 113 миллионов, – рассказал 
председатель филиала профсоюза КТЖ – Грузовые 
перевозки Ермек Тулегенов. 

Кроме того, по его словам, сумма выплат отрасле-
вого пособия работникам локомотивных бригад, до-
стигшим 57-летнего возраста, за первое полугодие 
2019 года  составила более  миллиарда тенге.

Отмечено, что этим летом в ходе профсоюзной 
акции во время трудовых отпусков отдохнули и 
поправили здоровье на базе отдыха «Байтерек» 
свыше 500 железнодорожников компании со всех 
регионов страны.  

В рамках Года молодежи проведены спортивные 
мероприятия на тему «Ата-ана мен бала» в Шым-
кенте, где в состязаниях приняли участие семьи 
работников филиалов. Для них первичная профор-
ганизация Шымкентского отделения ГП организо-
вала экскурсию с посещением святых мест Туркес-
танской области и достопримечательностей города 
Шымкент. 

Финансовая помощь выделена из профсоюзно-
го бюджета первичной профсоюзной организации 
Шымкентского отделения ГП и на приобретение 
одежды и обуви детям-железнодорожников, эвакуи-
рованным из г. Арысь, для отдыха в лечебно-оздоро-

вительном лагере «Машат», а также на организацию 
доставки питания локомотивным бригадам сразу по-
сле открытия железнодорожного движения после ЧП. 

Под эгидой профкомов на регулярной основе на 
местах в соответствии с годовым планом проводятся 
культурно-массовая работа и спортивно-оздорови-
тельные мероприятия. 

В свою очередь в своем выступлении председатель 
ОО «Казпрофтранс» Оразгали Ахметбаев высказался 
о важности производственных Советов по безопас-
ности и охране труда и необходимости их тесного 
взаимодействия со службами охраны труда на пред-
приятиях. Он отметил, что деятельность Советов 
регламентируется положениями, утвержденными 
совместным протокольным решением департамента 
производственной безопасности и экологии АО «НК 
«ҚТЖ» и профсоюзом отрасли. 

По итогам заседания самые активные участники 
профсоюзного движения были отмечены благо-
дарственными письмами. В их числе  председатель 
первичной профсоюзной организации Шымкент-
ского отделения ГП Хайрулла Сарсенов. Памятный 
подарок за активное участие, внесение конкретных 
и деловых предложений по защите социально-тру-
довых прав и интересов членов профсоюза вручен 
машинисту-инструктору пассажирского движения 
Астанинского эксплуатационного локомотивного 
депо Владимиру Ульяненко.

ПОД КОНТРОЛЕМ ПРОФСОЮЗА
Выездное заседание Исполнительного комитета и Совета филиала ОО  «Казахстанский 
отраслевой профессиональный союз работников железнодорожного, автомобильного, воз-
душного и водного транспорта» – «КТЖ – Грузовые перевозки» состоялось на базе отдыха 
«Байтерек», расположенной на берегу озера Алаколь. 

Асель ШАЙХЫНОВА

Осенняя страда в самом разгаре. А потому хлопкоуборочные 
комбайны компании John Deere востребованы повсеместно. 
На сегодняшний день перегрузили на сухом порту «Khorgos 
GateWay» уже 100 комбайнов. 50 ждут очереди на контейнерной 
площадке. Еще 150 на подходе.

Отправлять сверхнегабаритную технику в разные страны сотруд-
никам сухого порта не впервой. Уже третий год здесь ведут погрузку 
и крепление на железнодорожных платформах хлопкоуборочных 
комбайнов производства John Deere. После этого они отправлялись 
из сухого порта в Азербайджан и Туркменистан.

Технологию обработки сверхнегабаритного груза для реализации 
логистической цепочки транспортировки этой техники отработали 
полностью. Таким образом осуществляется проект АО «KTZ Express» 
совместно с DHL China с задействованием Транскаспийского мар-
шрута ТМТМ. В 2017 году  в эти страны было транспортировано 
374 единицы. В прошлом году уже 500. 

– В этом году мы ведем отправку сельхозтехники в город Анау Абад 
в  Туркменистан, – говорит  директор коммерческого департамента 
ТОО «KTZE Khorgos GateWay» Данияр Габдугалиев. 

Работа кипит! Здесь понимают, что сельскохозяйственную техни-
ку необходимо поставить в срок и качественно. Поэтому комбайны 
грузятся без задержек. 

Ирина БЕКТИЯРОВА, Хоргос

КОМБАЙНЫ 
ПОСТАВИЛИ НА ПЛАТФОРМЫ

«Айқын бағыт» призван повысить эффективность 
деятельности комитета транспорта за счет приме-
нения современных технологий контроля и новых 
методов борьбы с коррупцией. 

–  До настоящего времени органы транспортного 
контроля проверяли всего 8700 единиц подвижного 
состава в год, хотя у нас зарегистрировано около 
130 тысяч вагонов.  То же самое касается вопросов 
состояния верхнего строения пути. Из 21 тысячи 
километров развернутой длины за год мы физиче-
ски охватывали только 7300 километров, – сообщил 
заместитель председателя Комитета транспорта 
Министерства индустрии и инфраструктурного раз-
вития РК Данияр Коспабаев. – Для осуществления 

всеобъемлющего дистанционного контроля желез-
нодорожной отрасли, сокращения коррупционных 
рисков и применения мер по предупреждению на-
рушений сейчас нами ведется работа по доступу к 
информационным системам АО «НК «ҚТЖ». 

Так, комитет уже установил автоматизирован-
ную систему оперативного управления перевоз-
ками, аппаратно-программный комплекс «Поезд 
– мониторинг» и «Ход продажи билетов». После 
интеграции со всеми необходимыми системами 
специалисты смогут вести мониторинг плановых 
видов ремонта, дислокации вагонов с просрочен-
ным сроком ремонта, количества пассажирских 
вагонов в составе, количество проданных билетов, 
возвратов и  населенность поездов. Кроме того, в 
рамках «Айқын бағыт» реализуется проект по вне-

дрению BI-систем, позволяющих в считанные сроки 
обрабатывать большие объемы данных.  

– В итоге через информационную систему ҚТЖ нами 
будут выявляться вагоны, пути, переезды, не прошедшие 
планово-предупредительные ремонты и угрожающие 
безопасности движения. Это позволит  своевременно 
принимать меры по приостановлению их эксплуатации, 
– подчеркнул руководитель управления контроля на 
железнодорожном транспорте Аскар Толеген.

К слову, с начала 2019-го инспекцией транспорт-
ного контроля проверено 361 предприятие, осу-
ществляющее деятельность на железнодорожном 
транспорте, более 7 тысяч километров железно-
дорожных путей и порядка 16 тысяч единиц под-
вижного состава.

Фото Александра ЖАБЧУКА

 ДИСТАНЦИОННЫЙ КОНТРОЛЬ
Интеграция автоматизированных систем АО «НК «ҚТЖ» с системами 
контроля Комитета транспорта МИИР РК позволит дистанционно 
проверять порядка 130 тысяч единиц подвижного состава и более 21 
тысячи километров верхнего строения пути, отмечалось в ходе пре-
зентации в столице нового проектного офиса комитета «Айқын бағыт».

ПРЕЗЕНТАЦИЯ

Любовь РОВБА

В Восточно-Казахстанском отделении грузовых перевозок 
утвержден график осеннего комиссионного осмотра, который 
проведут здесь с 23 сентября по 5 октября.

О мерах по подготовке к осмотру говорилось на планерном сове-
щании 9 сентября в этом филиале АО «КТЖ – Грузовые перевозки» с 
руководителями предприятий, необходимости их личного присутст-
вия,  а также ходе очистки от мусора, сухостоя на станционных путях, 
территорий станций, обеспечения специальной одеждой и обувью.  

Как сообщил заместитель директора Семейского отделения маги-
стральной сети Алибек Шуманов, очистку путей железнодорожники 
провели 5 и 6 сентября, но дополнительно она пройдет еще раз. 
Главный инженер Восточно-Казахстанского отделения грузовых 
перевозок Отарбек Касымбеков также информировал, что такие 
работы по очистке территорий на станциях также провели, и они 
будут продолжены в ближайшее время. 

– Похолодание уже чувствуется, поэтому подготовьте свои хо-
зяйства к работе в зимний период – обратился к руководителям 
предприятий директор Восточно-Казахстанского отделения грузовых 
перевозок Съезбек Алишев. – Чтобы нас зима врасплох не застала.

 Начнется осенний комиссионный осмотр с участка Оскемен-1 
– Шемонаиха 23 сентября. На следующий день будет осмотрен 
участок Шемонаиха –  Локоть, 25 сентября – Оскемен-1 – станция 
Серебрянка. 26 сентября комиссия осмотрит, насколько хозяйства 
подготовились к зиме на участке Серебрянка – Зыряновск, 27 сен-
тября – Оскемен-1 – Риддер. 30 сентября осенний комиссионный 
осмотр пройдет в пределах участка АО «Досжан темiр жолы»,1 и 
2 октября – на узле Оскемен-1. Подвести итоги осмотра желез-
нодорожники планируют 7 октября в Восточно-Казахстанском 
отделении грузовых перевозок.

Ольга УШАКОВА, Усть-Каменогорск  
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4 ӘЛЕУМЕТ

ШӘУКЕЖАНОВ АЙДЫН МАҚСҰТБЕКҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
филиалы – «Семей магистральдық желі бөлімшесі» директоры 
(10 қыркүйек)

СМАИЛОВА ГҮЛШАТ ШАХАНҚЫЗЫ  – «KTZ Express» АҚ фили-
алы – «KTZE Оңтүстік» бас есепшісі (10 қыркүйек)
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Любовь РОВБА

КӘСІБІ – НӘСІБІ

В ДЕПАРТАМЕНТЕ БЕЗОПАСНОСТИ ДВИЖЕНИЯ АО «НК «ҚТЖ» ДЛЯ ОБЕСПЕЧЕНИЯ БЕЗОПАСНОСТИ ПЕРЕВОЗОЧНОГО ПРОЦЕССА РАБОТАЕТ ТЕЛЕФОН ДОВЕРИЯ 60-63-08

ТВОИ ЛЮДИ, МАГИСТРАЛЬ!

Ардақ ЕРУБАЕВА, 
Ақтөбе

МЕРЕЙТОЙ

СПОРТ

В шахтерской столице завер-
шился турнир на Кубок желез-
нодорожной футбольной лиги 
Казпрофтранс-2019». 

Соревнования прошли на стан-
ции Караганда-Сортировочная на 
стадионе «Локомотив». В финал 
вышли 6 команд – Карагандинского 
эксплуатационного локомотивного 
депо» (ТЧЭ-14), Кызылординского 
эксплуатационного локомотивно-
го депо (ТЧЭ-34), Акмолинского 
отделения магистральной сети – 
«Дистанция электроснабжения» 
(ЭЧ-6),  Семейского отделения 
магистральной сети – «Дистанция 

сигнализации и связи» (ШЧ-29), ко-
манды филиала АО  «Транстелеком 
Караганда» и ТОО «Порт Курык»           
г. Актау.

Во время соревнований участни-
ки показали красивую и зрелищную 
игру. Каждая команда отличалась 
техникой ведения мяча, «уводом» 
его от соперника и точным попа-
данием в ворота.

По итогам турнира победила ко-
манда ТЧЭ-14. В ее состав входят 
сильные футболисты, являющиеся 
неоднократными фаворитами рес-
публиканских турниров. Всего игро-
ками было забито 15 мячей. Второй 

Ақмола жүк тасымалы бөлімшесінің 
басшылығы мен кәсіподақ комитеті  
Астана локомотив пайдалану депосының 
бастығы Дулат Ахмадиевті мерейтойы-
мен құттықтады. 

Ердің жасы елуді еңсеріп отырған туған 
күн иесінің теміржол саласында тер төгіп 
келе жатқанына 30 жылдың жүзі болыпты. Дулат Тілегенұлы алып 
саладағы алғашқы еңбек жолын Аягөз станциясында байланыс ди-
станциясында электромонтер болып бастапты. Одан кейін машинист 
көмекшісі, машинист, Дружба станциясының айырбастау пункті 
бастығының орынбасары қызметтерін атқарады. Ол қай қызметте 
де өз міндетіне үлкен жауапкершілікпен қарайтын. Десе де, Ахма-
диевті білікті басшы ретінде жаңа қырынан танытып, абыройын 
асқақтатқан лауазымдық қызметтері – Балқаш локомотив пайдалану 
депосының директоры, «Локомотив» АҚ бас инженері, «ҚТЖ-Жүк 
тасымалы» АҚ еңбек қорғау және экология департаментінің дирек-
торы міндеттері еді. Еңбекте адал, өз ісіне тиянақты да жауапты 
маманның көп жылғы абыройлы еңбегі басшылық тарапынан еле-
усіз қалмай «Адал еңбегі үшін» медалімен, «Құрметті теміржолшы» 
төсбелгісімен марапатталды.   

Дулат Тілегенұлы астаналық депоға басшы болып келген аз 
уақыт ішінде ұжымға «судай сіңіп, тастай батты». Ол депо бастығы 
қызметінің бірінші күнінде-ақ технологиялық процестерді жетіл-
дірумен қатар жұмысшылардың тұрмыстық және еңбек жағдайын 
жақсартуға айрықша назар бөлді. Бүгінде Дулат Тілегенұлы – депо 
ұжымының абыройлы да сыйлы басшысы.  

Ислам ТАЛҒАТ

«1997 жылдан бастап Дөң стан-
циясында пойыз  құрастырушы бо-
лып жұмыс жасаймын. 30 жастан 
асқанда осы салаға келдім. Қауіпті 
аймақтағы қара жұмысқа тез 
үйрендім. Ертелі-кеш вагондарды 
ағытып, тіркеп, іріктейміз. Қысы-
жазы  вагонға жабысып жүреміз. 
Мүмкін адам қызығатын жұмыс 
емес шығар. Бірақ кәсібім өзіме 
ұнайды. Балам да осы теміржол 
саласында еңбек жолын мен секіл-
ді қара жұмыстан бастады. Кезінде 
біздің қатарларымыз ерте есейді. 
Өмір ағымына ерте араластық. 
Ал қазіргі ұрпақ білім алуға тиіс. 

ЕРДІҢ ЖАСЫ – 
ЕЛУДЕ

ЕҢБЕКТІҢ  НАНЫ ТӘТТІ
Кейіпкеріміз бала күнінен теміржолшы бо-
луды армандаған жоқ. Бірақ, тағдыры оны 
теміржолға алып келді. Міне, жиырма жылдан 
асты, пойыз құрастырудың шебері. Жаңабай 
Бөлесенов өмір жолының осылай өрбігеніне 
риза. Еңбекпен тапқан нанның тәтті болаты-
нын қарапайым теміржолшы жақсы біледі.

ПЯТНАДЦАТЬ 
ПОБЕДНЫХ ГОЛОВ

50 лучших спортсменов-же-
лезнодорожников Казахстана 
приняли  участие в суперфи-
нале VI Спартакиады среди 
работников группы компаний 
АО «Самрук-Қазына», принеся в 
копилку АО «НК «ҚТЖ» «золото» 
и три «бронзы». 

– Спартакиада – это уникальный 
проект среди фондов подобного 
уровня, который не только сти-
мулирует спорт и здоровый образ 
жизни, но и объединяет всех со-
трудников группы компаний, 
укрепляет корпоративный дух, – 
отметил, выступая на церемонии 
открытия, заместитель председате-
ля правления АО «Самрук-Қазына» 
Алишер Пирметов. – Спортивные 
достижения позволят внести по-
сильный вклад в текущую деятель-
ность. Я искренне благодарю всех 
руководителей наших компаний, 
которые организовали на высшем 
уровне  отбор коллективов в реги-
онах и их поездку на суперфинал. 
Помните, что главное не победа,  
а участие. 

С приветственным словом обра-
тился к участниками и председа-
тель Комитета по делам спорта и 
физической культуры Министер-
ства культуры и спорта Республи-
ки Казахстан,  олимпийский чем-
пион Серик Сапиев, пожелав им 
успехов и увлекательной борьбы. 
Гостями мероприятия стали име-
нитые спортсмены и обществен-

ные деятели страны. 
Спартакиада АО «Самрук-

Қазына» проводится с 2013 года. 
Организатором этого масштабно-
го праздника спорта и корпора-
тивной культуры выступает Фонд 
развития социальных проектов 
Samruk-Kazyna Trust. Формат про-
ведения предполагает два этапа: 
территориальные отборочные со-
ревнования в четырех регионах 
страны (Северо-Восток, Центр, 
Юг и Запад) и суперфинал, кото-
рый собирает сильнейшие коман-
ды в столице.

В этом году 7-8 сентября в ле-
довом дворце спорта «Алау» за 
звание лучших сразились 19 тру-
довых коллективов группы ком-
паний. Традиционно состязания 
проводятся без общекомандного 
зачета – в индивидуальных и ко-
мандных видах спорта. Программа 
спартакиады-2019 предполагала 
8 дисциплин: мини-футбол, во-
лейбол, стритбол, армрестлинг, 
настольный теннис, шахматы, 
киберспорт (Counter-Strike 1.6) и 
тогызкумалак.

Честь АО «НК «ҚТЖ» защищали 
50 спортсменов из Нур-Султана, 
Актау, Мангистау, порта Курык, 
Павлодара, Караганды, Щучинска 
и Кокшетау.

–  Я впервые участвую в сорев-
нованиях такого уровня. Являюсь 
капитаном женской волейбольной 
команды станции Мангистау. В 
августе вместе с коллегой по ко-
манде – приемосдатчиком груза 

Айдана ЕРТАЙ

 Наверняка, рядовой читатель 
подумает, что это обычная лесть, 
не имеющая под собой никаких 
оснований, но только не в этом 
случае. Факты – вещь упрямая. 
По итогам 2018 года предприятие 
стало лучшим в отраслевом сорев-
новании по укреплению трудовой 
и технологической дисциплины, 
повышению управленческого и 
корпоративного уровня в дея-
тельности внеклассных железно-
дорожных станций филиала. Про-
фессиональные успехи, конечно, 
это хорошо, но здесь в первую оче-
редь большое внимание уделяют 
работникам. Для Нурлана Кана-
тбаева, как отмечает коллектив, 
прежде всего важно моральное 
состояние подчиненного. 

Нурлан Канатбаев на желез-
ной дороге проработал 39 лет. 
Трудовую деятельность начал в 
1980 году слесарем-инструмен-
тальщиком локомотивного депо 
станции Агадырь Алма-Атинской 
железной дороги. Потом прохо-
дил службу в Советской армии. По 
возвращению поступил в Алма-
Атинский институт инженеров 
железнодорожного транспорта. 
В Павлодарское отделение дороги 
перевелся в 1995-м. За это время 
он становился обладателем госу-
дарственных, ведомственных и 
отраслевых наград. В этом году 
получил звание и нагрудный знак 
«Теміржол станциясының үздік 
бастығы» (Лучший начальник 
станции). 

Как отмечает руководство 
Павлодарского отделения ГП, к 

своей работе он всегда старается 
подходить креативно, генери-
рует новые идеи. К примеру, в 
прошлом году Нурлан Канатбаев 
возобновил производственные 
соревнования между сменами, 
цель которых – создание здоро-
вой атмосферы в коллективе и 
повышение продуктивности труда 
при взаимной поддержке. Кроме 
того, при поддержке Нурлана Са-
гиндыковича и с участием детей 
железнодорожников созданы три 
масштабных разъяснительно-
профилактических видеосюжета 
на тему безопасности, которые 
транслируются на информаци-
онных площадках. 

Родители Нурлана Канатбаева 
– Сагиндык Тазыкуразович и Биб-
зада Абдуллаевна – тоже были же-
лезнодорожниками. У них целая 
семейная династия, общий трудо-
вой стаж которой около 400 лет. 
На стальной магистрали трудят-
ся  три его брата, их дети и жены,                                                                      
супруга тоже железнодорожница. 

– О другом и не мечтал, да и 
не представлял будущее без же-
лезной дороги. Я жил на узловой 
станции, кроме поездов там ниче-
го и не было. Это было предопре-
делено еще с детства, – рассказы-
вает Нурлан Сагиндыкович. – Мы 
большое внимание уделяем мо-
лодым кадрам. Всегда даем шанс 
молодежи проявить себя на прак-
тике. Цвет диплома не важен, да 
и он не показатель ума и других 
важных качеств сотрудника, поэ-
тому у нас в приоритете научить 
девушек и парней нашей нелег-
кой профессии, а потом пожинать 
плоды. 

ОДНА КОМАНДА –
ОДНА ЦЕЛЬ
Станцию Павлодар по праву можно счи-
тать одной из лучших предприятий Пав-
лодарского отделения ГП. За прошлый 
год здесь не допущено ни одного случая 
производственного травматизма. Конеч-
но, обеспечивать полную безопасность 
сотрудников и населения – работа слож-
ная, но начальник предприятия Нурлан   
Канатбаев никогда и не искал легких пу-
тей. На протяжении всей своей трудо-
вой деятельности он показал себя  как 
профессионал своего дела. За заслуги в 
железнодорожной отрасли ко Дню работ-
ников транспорта в Нур-Султане его заслу-
женно наградили высшим знаком АО «НК 
«КТЖ» – «Почетный железнодорожник».

ЛУЧШИЕ – В СУПЕРФИНАЛЕ!

результат показали сотрудники 
ТОО «Порт Курык» из г. Актау. Они 
забили 10 мячей. Третье место за-
няла команда АО «Транстелеком 

Караганда», отправившая в ворота 
соперников 9 мячей. 

Светлана МОГАЙ, Караганда
Фото автора 

отраслевых состязаниях, теперь с 
интересом попробовала свои силы 
на новом уровне, – поделилась она. 

К слову, в этом виде спорта 
удача улыбнулась более опытной 
спортсменке-железнодорожнице 
Татьяне Шендерей со станции Ку-
рорт-Боровое. Мастерски сыграв 
свои партии в суперфинале, она 
поднялась на третью ступень               
пьедестала почета. 

«Бронзу» на свой счет записали 
также Ердос Әбільмаш (Караган-
да) – в тогызкумалаке, и Карлыгаш 
Исраилова – в армрестлинге (свы-
ше 65 килограммов).  

В шаге от тройки призеров оста-
новились команды АО «НК «ҚТЖ» 
по киберспорту и мини-футболу 
– четвертые места. 

– Мы играем в таком составе все-
го год, но уже добились некоторых 
успехов на городском и областном 
уровнях, в июле стали первыми в 
спартакиаде АО «НК «ҚТЖ». Бук-
вально на минувшей неделе  взя-
ли «серебро» Кубка Казпрофтранс, 
где, к слову, обыграли победите-
лей этого суперфинала – команду 
АО «Транстелеком», – рассказал 
представитель команды по мини-
футболу – начальник управления 
эксплуатации ТОО «Порт Курык» 
Дастан Губашов. – К сожалению, 
здесь завоевать заветные медали 
не удалось. Хотя шли уверенно: 
выиграли три игры в групповом 
этапе и матч в ¼. До последнего 
боролись за победу в полуфинале 
– исход решился в серии пенальти, 
где удача улыбнулась нашим сопер-
никам. Считаю, что это повлияло 
на общий настрой, и в игре за 3-4-е 
места мы не сумели в полной мере 
проявить себя. Надеемся, что наши 
победы еще впереди. 

Особую гордость болельщиков 
вызвало выступление столичного 
железнодорожника Руслана Еске-
неева – он не оставил соперникам 
шансов в армрестлинге (свыше 80 
килограммов) и получил заслужен-
ное «золото» суперфинала. 

На торжественной церемонии 
награждения, в которой принял 
участие заместитель председате-
ля правления АО «НК «ҚТЖ» по 
корпоративным вопросам Серик 
Абденов,  все спортсмены получи-
ли дипломы и сертификаты на при-
обретение спортивных товаров.

Отдельным призом отмечен 
самый возрастной участник спар-
такиады –  электромеханик ЛАЗа 
Карагандинской дистанции сигна-
лизации и связи Анатолий Ивасев.

Фото Александра ЖАБЧУКА
  

Техникалық сауатты болған жөн. 
Балама ылғи да осыны ескертемін», 
– дейді пойыз  құрастырушы. 

 Жаңабай ағамыз алпысқа таяп 
қалса да қара жұмыстан қашқан 
емес. Күніге екі адам болып 12 
сағат бойы тоқтаусыз жұмыс жасай-
ды. Меже – кемі екі-үш пойыздың 
вагондарын құрау. Кейде тіпті 
төрт пойызға 200-ден аса вагон 
жинайды. Бұл – жұмысшылар 
үшін жоспар әрі қалыпты жағдай. 
Пойыз құрастыру деген біле білген 
адамға тұнып тұрған арифметика.  
Жөнелту бағытына қарай вагон-
дарды жинап, іріктеп бір құрамға 
жинау – қиындығымен қатар қызық 
та жұмыс.  

«Жұмысты талғамау керек. Екі 
қолға бір күрек, барға қанағат етіп, 
табылған жұмысты бастасаң, ертелі-
кеш жемісін жейтінің анық. Отба-
сын асырау керек. Теміржол сала-
сы – қай уақытта тұрақтылықтың 
кепілі. Мен осы салада жүріп бала-
шағамды асырап жеткізіп отырмын. 
Сондықтан, адал да таза жұмыс 
жасау – менің міндетім», – дейді ке-
йіпкеріміз.

Міне, бүгін де Жаңабай Бөлесеновті 
жұмыс орнында жолықтырдық. Тех-
ника қауіпсіздігін сақтап, «бес қаруын 
бойына ілген», жұмыс киімін киіп, 
қорғаныс құралдарымен қаруланған 
теміржолшы кезекті ауысымға түсуге 
сақадай сай дайын отыр екен.  

Суреттерді түсірген автор

и багажа Нурзадой Темиркул  – в 
составе сборной региона (шесть 
мужчин, две женщины) успешно 
выступили на  отборочном туре,  
получив путевку  в суперфинал. 
Очень рады такой возможности, 
– поделилась впечатлениями 
оператор техконторы станции 
Мангистау Гаухар Тилепиева. – Я 
всегда любила спорт: 8 лет зани-
малась дзюдо  и уже четыре года 
волейболом. 

С детства увлекается спортом 
и участница соревнований по на-
стольному теннису – приемосдат-
чик груза и багажа станции Пав-
лодар-Южный Ботагоз Икласова. 

– На железной дороге я тружусь 
4 года, и три из них активно уча-
ствую в спортивной жизни компа-
нии. Занимала призовые места в 
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